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Text:
Barbora 

Hernychová

Žena mnoha tváří, 
ale přesto svá
Její, jak říká, dynamický způsob života může být pro mnohé přinejmenším nekonvenční, 
výstřední, až zcela neuchopitelný. Nebojí se otevřeně vyslovit nahlas své názory, pouští se 
do kontroverzních témat a má v sobě obrovskou dávku odvahy. Současně je také maminkou, 
partnerkou a pečující ženou, řeší každodenní povinnosti spojené s rodinou a prací. A žije 
stejné hodnoty jako asi většina z nás. Pro mě je Lilia Khousnoutdinová ztělesněným důka-
zem toho, kolik podob, tváří a rolí může žena mít… a přitom vždy zůstat svá a nebát se to 
naplno žít. A to vnímám jako nesmírně inspirativní.

Potkaly jsme se na Žofíně. Posezení s výhledem na Vltavu 
nám poskytlo klidné zázemí a my si přes hodinu povídaly 
o mnoha tématech. O důležitosti našich kořenů, vzorů a ar-
chetypů, o životě v Anglii a jeho eleganci, o cestách po Bhú-
tánu, o hodnotách předávaných dětem, o nově vydané knize 
a o tom, jak je důležité navracet do společnosti zpátky úctu 
k zemi.

Lili, jak se ti daří, co prožíváš?
Teď mám velkou radost z toho, že 
jsme nedávno pokřtili krásnou 
velkoformátovou knihu vydanou 
nakladatelstvím Slovart o žen-
ských archetypech ve slovanské 
mytologii.

O čem je ta kniha?
Kniha obsahuje nádherné ilustrace a texty, které jsem spolu-
vytvářela s dalšími autorkami. Za mě je ta kniha spojením jak 
hloubky, kterou obsahuje, tak i krásy podání. Že to není jenom 
prázdná krásná obálka, ale ani to není taková ta zmuchlaná 
kniha, co má sice skvělý obsah, ale nebylo na kvalitní vydání. 
Stmeluje v sobě duchovno i hmotu. A současně vydáváme 
i kalendář Jsem žena, jsem Evropa, který se opírá o různé 
ženy, jež tvořily evropskou historii, ale jejichž jména často 
neznáme. Nejsou to tedy mytologické postavy, ale reálné důle-
žité postavy evropských dějin.

Předpokládám, že takových žen, které měly zásadní vliv 
v naší společnosti, je více a vůbec je neznáme. Podle čeho 
jste je vybírali – kde jste hledali?
Těch žen, které by si to zasloužily, jsou tisíce. Snažili jsme 
se vytipovat takový průřez různými profesemi, různými 
staletími, různými příběhy tak, abychom měli širokou 
paletu. Ve smyslu: „Podívejme se, jaké byly naše pramatky, 
a to v době, kdy to bylo ještě mnohem, mnohem náročnější.“ 
A je to i takové vybízení k určité odvaze – pojďme být jiné, 

odvážné, průkopnice, protože ženy 
před námi to dokázaly a díky tomu 
můžeme být tam, kde jsme.

Jak moc je pro život důležité znát 
takové příběhy, vzory, archetypy, 
mytologické postavy? Často o nich 

nevíme nebo máme zkreslenou představu.
Myslím, že mít zdravé inspirující archetypy je velice důležité. 
Vždycky se hledáme, máme tendenci napodobovat něco, co 
se nám líbí. Je dobré vědět, že archetypy nejsou jen abstraktní 
pohádkou, ale vytváří naše vnitřní referenční body. V momen-
tě, kdy není široký výběr, nejsou vidět silné, zajímavé, krásné 
ženy, je těžké obzvláště pro mladé dívky najít odvahu být svá, 
udělat odvážný krok, prosadit si svoje přesvědčení. A zároveň 
si myslím, že je nesmírně důležité mít širokou paletu těchto 
vzorů, abychom nezůstávali v žádném stereotypu toho, jaká 
by měla být „správná žena“.

Foto: Pavel Ovsík 
a archiv Lilie Khousnoutdinové

 Vnímám, že i přesto, že 
mluvím dobře česky, cítím se 

tady být cizinkou. 
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tady být cizinkou. Spíš pocitově, než že by mi to někdo dával 
najevo. Lidé tu nemají vždy pochopení pro odlišnost.

Máš nějakou konkrétní zkušenost?
Mám srovnání. Když si v Londýně dám na sebe pytel od bram-
bor nebo čarodějnický klobouk nebo půjdu v převleku za dra-
ka a vyrazím ven, tak to nikomu nebude vadit. Nikdo si toho 
pořádně ani nevšimne. Maximálně se tomu usměje a řekne 
– dobrý den, draku. Testovala jsem to několikrát a mám z toho 
úplně fantastickou zkušenost. Vezmou jakoukoliv odlišnost, 
která není vyloženě nebezpečná. To tady v Čechách cítím 
spíše opak. Tady vím, že když se obléknu trošiličku více vidi-
telně, tak to strhává obrovskou lavinu pozornosti a přijde mi 
to omezující. Myslím, že zdravá úcta k určité míře odlišnosti 
a excentrismu neškodí, a v Anglii je to naprosto v pořádku. 
Samozřejmě jsou tam místa, kam není dobré v noci sama 
chodit, navíc převlečená za draka, ale obecně to platí. A byla 
bych moc ráda, kdyby i tady, už kvůli dceři, která zde má díky 
svému otci zapuštěné kořeny, se to rozvolnilo a ten strach 
z jinakosti se rozpustil.

A co ti život tady naopak přináší?
Je to především kruh žen. Vybudovala jsem si kolem sebe spo-
lečenství žen, kterým záleží na stejných hodnotách. Tam se 
cítím dobře. Tam můžu odložit jakoukoliv ostražitost a neklid. 
V této komunitě žen se cítím velmi uvolněná a svá. Tam mám 
pocit, že svět bude v pořádku. To mi dává obrovskou oporu 
tady v Praze.

Tvým výcvikem a kruhy prošlo tady v Čechách už mnoho 
žen. Osmým rokem nyní vedeš výcvik kněžek jako ženskou 
verzi duchovního kněze. Je na tuto profesi už naše společ-

nost připravena?
Je to proces. Chápu, že po dlouhou 
dobu si společnost spojovala ženy 
v rámci duchovní praxe pouze s řá-
dovými sestrami, anebo druhým 
extrémem, s čarodějnicemi. Jedna 
je asexuální, druhá je příliš sexuál-
ní a neuchopitelná a oba ty extré-

my jsou jenom takové odštěpené kousíčky. Dokonce jsem se 
nedávno setkala s názorem, že kněžky nemají rády muže.

A jak to tedy mají kněžky s muži?
Kněžka je celistvá žena. Má v sobě jak touhu a potřebu žít du-
chovní život, tak i touhu a potřebu žít pozemský život. Většina 
žen, které prochází naším kněžkovským výcvikem a pracují 
jako kněžky-ceremonialistky, mají rodiny, vztahy, děti. A vi-
dím, s o co větším respektem žijí svůj partnerský a rodinný 
život poté, co výcvikem projdou. Mají více úcty k sobě, svému 
tělu, cyklu, plodnosti, lásce, k tvořivé síle, která vzniká mezi 
mužem a ženou, a taky k mužům a mužské polaritě ve světě. 
Uvědomují si, že ve finále tím nejposvátnějším je propojení 
dvou lidí v lásce, že je to ten největší zázrak. Ve chvíli, kdy 
jsme schopni přijmout, že láska a intimita jsou klíče k určité-
mu sebepoznání a božskému, tak se může mnohé změnit.

A máš zkušenost, jak muži vnímají roli kněžky?
Dost často se stává, že právě muž je ten, kdo svoji ženu pod-
poří v tom, aby šla na kněžkovský výcvik, protože vidí, jak 
po setkáváních rozkvétá a září. A to je pointou, aby žena byla 
spokojená v každodenním životě, s nohama na zemi a součas-
ně cítila napojení na posvátno.

Možná jde o tu osobní zkušenost, že to není jen ezoterika 
a něco neuchopitelného…

Jako třeba?
Například stereotyp „muž loví a žena doma vaří“, který známe, 
ale víme, že může být extrémně omezující, když je prosazován 
jako jediný správný model. Jako kontrast k tomu dnes vidíme 
stereotyp „výkonné ženy“, která všechno zvládne sama, jede 
rodinu, kariéru… je často vyčerpaná a nespokojená a tuší, 
že to není v rovnováze. Pojďme si ale říct, že někdo je v tom 
spokojen a že to může být cokoliv mezi tím, a ještě mnoho 
jiných způsobů. Každá žena si musí najít svůj vlastní model. 
A hlavně pak v sobě umět najít místo, jak se chovat s úctou 
a respektem k té, která to má jinak než já. A tohle já bych ráda 
ukázala – více vybarvenou paletu možností toho, co všechno 
můžu být a pořád být „správná žena“. A můžu být klidně žena 
bojovnice, maminka, můžu být doma, můžu pracovat, vést 
vojsko, věnovat se vědě, psát, bojovat za práva menšin… a vě-
dět, že se nemusím uchylovat k žádnému limitujícímu vzorci.

Kdo inspiruje tebe? Kdo je tvým vzorem a kdo ti dává sílu 
a odvahu, když ji potřebuješ?
Samozřejmě nejrůznější archetypy bohyň, proto tak ráda pra-
cuji s mytologií. Dále v historii je spousta krásných příkladů. 
Třeba nedávno jsem narazila na jistou Alexandru David-Néel. 
Francouzku, kterou mi představil můj bratr se slovy: „Hele, 
našel jsem tvoji předchozí inkarnaci.“ Beru to jako velký kom-
pliment, protože ona byla neskutečně obdivuhodná žena.

V čem tě inspiruje?
Byla několikrát v Lhase. V době, kdy tam striktně nepouštěli 
žádné cizince. Znala se s většinou himálajského duchoven-
stva, procestovala Asii způsobem, který by tenkrát nezvládla 
většina mužů. Řídila kasino v Tunisu, zpívala v opeře v Athé-
nách a Hanoji, byla radikální pacifistkou, spisovatelkou, 
pravděpodobně zednářkou… Byla 
to fenomenálně odvážná, nekon-
venční, velmi excentrická a nád-
herná žena. Opravdu nádherná, 
zachovaly se její fotky jak z mládí, 
tak i z požehnaného věku. Nebála 
se zkoumat odlišné kultury a pro-
pojovat je. Když jsem byla v září 
ve Francii, navštívili jsme její dům, který je obrazem jejího 
pestrého života. A říkám si, že asi tak podobně bude časem 
vypadat můj domov.

Lili, ty jsi velmi multikulturní zcestovalá žena. Často 
zmiňuješ, že pocházíš z kočovného rodu a stěhování a ces-
tování máš v krvi. S tím souvisí i to, že nemáš jedno jediné 
konkrétní místo, které považuješ za domov.
Měla jsem domov v Londýně. Ale přestěhovala jsem se 
za současným partnerem sem do Prahy. Zatím zde nemám 
dořešený domov a vadí mi to. Já jsem nejšťastnější, když mám 
stabilní místo, které je nádherné, vyzdobené, se všemi věcmi, 
které mám ráda, výšivkami, látkami, soškami, kde mám oltář 
a krásný výhled, kde je dobře mým dětem. Ale nemusím tam 
být pořád. Já prostě potřebuji vědět, že to místo existuje. Pro 
mě byl takovým místem byt v Londýně. Ten mi i teď dává 
ohromný klid. Když jsme ho pořídili, začala jsem se cítit 
na zemi líp. Ten pocit, že mám místo, kam patřím, moje místo, 
které vyzařuje energii, kterou mám ráda, taková voňavá 
láskyplná přítomnost. A vím, že si takové místo potřebuji vy-
tvořit i tady, aby mi bylo dobře. Teď mi to velmi chybí.

Teď žiješ tedy v Praze. Jak se ti tu bydlí?
Praha je velmi mystická, má krásné příběhy, je tu spousta 
zajímavých mýtů a tajemství. Mám ale určité výhrady k tomu 
žít tady. Vnímám, že i přesto, že mluvím dobře česky, cítím se 

 Kněžka je celistvá žena. Má 
v sobě jak touhu a potřebu žít 

duchovní život, tak i touhu 
a potřebu žít pozemský život. 
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1. Nejstarší ženský klášter Kila Gompa, západní Bhútán, kde Lilia 
koordinovala pomoc při rekonstrukci starých čhörtenů. Zde v pro-
sinci přiváží do kláštera matrace a teplé deky. 2. Finsko. Polární 
kruh. Lilia „křtí“ buben zakoupený u místní šamanky. 3. Rituál 
pojmenování dcery Isabely pod vedením kněžek, které Lilia kdysi 
školila. 4. Bali. Ecstatic Travel v akci 5. Okamžik vítězství. Lámání 
šípů. Výcvik kněžek, druhý ročník. 6.Východní Bhútán, vesnice 
Khoma. Zde se vyrábí nejvzácnější tradiční látky (kiry) z hedvábí 
– Kishuthara. Lilia s místními tkadlenami, v šatech, které Lilia 
navrhuje. Šaty jsou z bhútánské látky, ale české dílny (Ecstatic 
Fashion). 7. Kafíčko doma na Malé Straně s dcerou. 8. V Bhútánu, 
v šatech, které Lilia navrhuje (Ecstatic Fashion).
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Já rozhodně nejsem zastáncem ulítlé spirituality. Věřím, že 
ta nejmocnější, nejhlubší zasvěcení dostává žena právě přes 
tělo – první menstruace, sexuální zkušenosti, porod, pro 
někoho i ztráta miminka, potom menopauza… tahle mysteria 
plodnosti představují pro většinu žen, ať už v té extatické 
nebo truchlící podobě, obrovské katarze. Takže pro mě je žen-
ská spiritualita velmi uchopitelná, něco, co jde přes tělo, přes 
hmotu, přes sexualitu, a tam má i muž zpravidla klíčovou roli. 
Na výcviku pracujeme s rytmy země, ctíme ji i vlastní tělo… 
je to cesta, jak můžeme žít spirituální život ve hmotě. Jak už 
nerozdělovat to hmotné, materiální, tělesné a to duchovní, ale 
jak to sjednotit.

Možná právě v souvislosti s tou zemí je to pro lidi snáze po-
chopitelné. Ten návrat k úctě k zemi, jako to měly generace 
dávno před námi. Země jako naše matka, náš zdroj, který 
nám dává stabilitu, jistotu a půdu pod nohama…
Tady si uvědomuji, že je mnoho způsobů, jak můžeme zlepšo-
vat svět. Ale ve chvíli, kdy bychom se začali modlit a uctívat 
zemi jako bohyni, v její plodnosti, tak automaticky, ne skrz 
strach, ale skrz lásku k ní, tak věřím, že dokážeme změnit své 
zvyky a začít žít způsobem, který je udržitelný a blahodárný 
pro budoucí generace. Přes úctu ke svým cyklům, svému 
tělu a zemi můžeme dojít ke společenství, které bude jednak 
dlouhodobě životaschopné, udržitelné a zanechá pro své děti 
nějaké dědictví, se kterým mohou dále nakládat. A můžeme 
vytvořit svět, kde je více lásky a zdravých komunitních vzta-
hů a hlavně zdravého vztahu k přírodě, životnímu prostředí. 
To je to klíčové na té naší cestě, není to jenom hra.

Vraťme se ještě zpátky k tvým 
kořenům, odkud konkrétně po-
cházíš a jak moc tě to ovlivnilo?
Původem jsem z tatarské rodiny, 
což je kočovný národ. Za bývalého 
režimu ve třicátých letech byla 
bohužel moje rodina násilně pře-
stěhována do ruského pracovního 
tábora. Tento přesun přežily pouze dvě z celkem pěti sester, 
jedna z nich byla moje prababička. Takže pocházím z takové-
ho těžšího příběhu a myslím, že spousta mých strachů, které 
nejsou úplně racionálně vysvětlitelné, třeba panický strach 
o děti, mohou mít kořeny v tom, co zažívaly moje předkyně. 
Vím, že tento strach se u nás rodově předává, že ho velmi 
silný měla i moje máma.

A co ti předaly pozitivního, co si reálně uvědomuješ?
Prababička byla velmi silná výrazná osobnost, velice vzdě-
laná a schopná. A i v těch neskutečně krutých podmínkách 
si dokázala nejenom vybudovat kariéru, což bylo téměř 
nemožné, ale ani nezapomněla zpívat, a to vše jako matka 
samoživitelka. Zpívala v opeře a tím se, myslím, udržovala 
při smyslech, aby se z toho nezbláznila. Moje babička se pak 
následně stala učitelkou hudby, byla houslistka a dirigentka 
a z jejích studentů vzešlo i několik světově uznávaných 
hudebníků. U ní vím zcela jistě, že záměrně utíkala do tohoto 
svého světa, kde nalézala smysl, sílu a inspiraci. Díky ní hraje-
me skoro všichni v rodině minimálně na jeden nástroj. Doma 
jsme měli tři klavíry.

A maminka?
Maminka je psycholožka a myslím, že na svoji dobu měla dost 
mimořádnou odvahu. Ještě před perestrojkou nahlas tvrdila, 
že chce emigrovat a co je s režimem špatně. V rodině se ten-
krát o ni prý báli v tom smyslu, že velmi nahlas vyjadřovala 
svoji kritiku. Byl ale už konec osmdesátých let, to už nebyla 

léta padesátá, takže se jí nic nestalo a svá slova nakonec 
opravdu naplnila a odjela do Evropy. Když jsem byla naposle-
dy v Rusku, tak jsem se vydala za tátou. Vyprávěl mi krásné 
příběhy z jejich mládí, poslouchala jsem to a říkala si: Tedy 
mamko, ty jsi musela mít v té době nepochopitelně drzou 
odvahu se sebrat a odjet, díky.

A po mamince si neseš i své příjmení?
Příjmení si předáváme už čtyři generace po ženské linii. Tedy 
je možná pro někoho divné – tatarské – ale má krásný význam 
a je skutečně matrilineární, od matky k dceři, což je v dnešní 
době spíše výjimečné.

Cítíš nějakou vazbu k původní vlasti svých předků?
Když jsem jela do Tatarstánu, konkrétně do Kazaně a dál 
do Muretie, odkud moje rodina pochází, bylo to velmi silné. 
Tam cítím lásku a sounáležitost. Ale můj vztah k Rusku je 
spíš komplikovaný. To je ta země, to je ten národ, který přišel 
a odvezl moji rodinu do pracovního tábora. Docela těžce beru, 
když mi někdo říká, že jsem Ruska, a ráda vysvětluju, že jsem 
Tatarka, tam cítím velkou hrdost. U Ruska se ve mně otevírají 
různé pocity. Myslím, že je to podobné jako v Čechách, téma 
Ruska je tady také ještě velmi silné a ta rána ještě není zcela 
zahojená.

Ze svého rodu si neseš hodně síly. Teď máš svoje dvě vlastní 
děti, v nichž se ponese dál. Co jim chceš předat?
Pro mě je důležité, že se hodně objímáme. Jsme hodně kon-
taktní. Snažím se jim předat lásku k zemi, k čisté planetě, 

k přírodě, ke zvířatům, ke všemu 
živému. Důležitost, že je třeba 
o ten celek pečovat, a že to v sou-
časné době není v pořádku. Dojalo 
mě, když si syn nepřál k Vánocům 
žádné dárky, ale chtěl, abychom 
pod jeho jménem poslali příspěv-
ky na projekty organizace World 
Wildlife Fund, a kapesné utratil 

za dárek pro sestřičku. Tak myslím, že se mi to snad daří. Rád 
dává krmítka ven pro zvířátka, podporujeme záchranné stani-
ce. Zároveň oslavujeme cykly přírody, děláme domácí rituály. 
Mají rády oltáře a zapalují se mnou svíčky a společně se mod-
líme. Ukazuju jim, jak je důležitá rodina a že se mají mít rádi. 
Máme velké rodiny – já mám čtyři bratry, bývalý muž má tři 
sourozence, současný partner má také tři sourozence. Takže 
všude máme spousty tetiček, strýčků, sestřenic a bratranců 
a v rámci možností se snažíme být často spolu.

Část rodiny máte v Anglii, syn tam má svého otce a prarodi-
če. Ty jsi tam studovala a dlouho žila, často ji navštěvuješ. 
Co pro tebe Anglie znamená? Kromě toho respektu k odliš-
nosti, o kterém jsme už mluvily…
Já Anglii miluju. Je to země, kde se kumulují hodnoty jako vá-
žení si a ctění kvalitního života. Nemyslím tím nablýskaný lu-
xus, ale kvalitní zdravý základ. Určitá klidná životní elegance, 
ale bez větší námahy, protože už je jaksi v DNA. Samozřejmě 
láska k přírodě. Když projíždím anglickými vesnicemi a ven-
kovem, tak je to krásné. Jedna vesnice nádhernější než druhá, 
všude jsou úchvatné výhledy. A takové drobnosti dobrého 
života, třeba že si na pumpě koupíš zdravé jídlo a smoothie. 
V Anglii miluju lásku a péči o historické památky, kolik jich 
tam mají a jak se o ně starají. Lidé mají v sobě zakódovanou 
určitou slušnost. Já chápu, že východní země prošly obrov-
skou zkouškou a společnost byla formována politickým vý-
vojem. Asi by to bylo všechno jinak, kdyby ten vývoj od první 
republiky byl kontinuální.

 Já rozhodně nejsem zastáncem 
ulítlé spirituality. Věřím, že ta 

nejmocnější, nejhlubší zasvěcení 
dostává žena právě přes tělo… 
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Přijde mi, že Anglie pro tebe pořád znamená ten tvůj hleda-
ný domov.
Mám to asi trochu zkreslené tím, že sem pravidelně jezdíme 
a synovi prarodiče zde mají statek. Nádherné místo jižně 
od Londýna u národního parku South Downs. A pro mě 
všechno v tom statku a místním způsobu života je inspirace. 
Vše je kvalitní a krásné. Kdybych měla říct, jak vypadá ideální 
život, tak je to tohle. A zároveň dlouhodobě udržitelný, solární 
panely, vlastní studna, pěstování zeleniny, obrovská krásná 
zahrada, vzrostlé stromy… Vždy mě to znovu nadchne a jsem 
ráda, že mám místo na zemi, kde mohu říci, že tohle je ono. 
Takhle chci, aby to vypadalo.

Je to něco, k čemu budeš směřovat při svém tvoření nového 
domova?
Určitě. A je to pro mě živým příkladem, že to jde. Je dobré 
vědět, že to existuje. Stejně jako u těch ženských archetypů. 
Je dobré vědět, že je to možné. 
Potom jde snadněji věřit, že mů-
žeme vytvořit něco podobného.

Další zemí, která tě ovlivnila, 
je Bhútán. Čím si tě Bhútán 
získal?
V podstatě těmi samými věcmi. 
Krásná čistá příroda a péče o ni, 
o flóru i faunu. Oni jsou z pohledu ekologie světová špička. 
Překrásná tradiční architektura a zákony, které podněcují to, 
aby to tak bylo navždy i do budoucna. Kultura a komunita, 
festivaly, tradiční hudba, řemesla a samozřejmě tkaní. Miluju 
bhútánské ručně tkané látky, tradiční kiry považuji za umě-
lecké dílo. A samozřejmě buddhismus, ta nepřerušená tradice. 
Tam jsou chrámy, kde se od osmého století kontinuálně ně-
kolikrát denně odehrává puja (bohoslužba). Člověk tam sedí 
mezi stejnými malbami často i krásných milujících se párů. 
Božstva se zde často zjevují v párech a často právě i v milost-

ných pozicích. Upřímně, mně v Bhútánu stačí, když sedím, 
mám čaj z citronové trávy s ekologickým medem a koukám 
na hory. Do údolí se stáhne mlha a potom se zase zvedne a já 
se na to můžu hodiny dívat a jsem nejšťastnější. Mám pocit, 
že už nic nemusím, protože už jsem doslova „na vrcholu“, že 
vše je dokonalé.

Čím ještě je ti tato země blízká?
Líbí se mi, jak se daří držet si velikou úctu ke své identitě 
a náboženství, které protkává každodenní život. Každodenní 
činy mají mnoho rovin náboženského významu. Takže když 
se jde ke zkoušce, tak je nějaká modlitba, na novoluní, na úpl-
něk, když jsou nějaké problémy, tak se dělá rituál. Taková 
ritualizace každodenního života, která je mi velice blízká. 
A myslím, že i to lidi pojí k určité kultuře a identitě a současně 
k velkému uvědomění si toho, jak je to křehké. Jak je křehká 
ekologie, tradice, komunita, jak je důležité moudře kráčet 

s velkou ohleduplností k budouc-
nosti. To tam velmi cítím i z lidí 
v rozhodovacích pozicích. Když 
slyším, jak mluví bhútánský pre-
miér, ta hloubka jeho slov dává 
naději.

Bhútán je království, hlavou 
země je tedy král, jaký vztah 

ke královské rodině běžní místní lidé mají?
Královská rodina je velmi ctěná a lidé mají v králi obrovskou 
podporu a oporu. Královská rodina je ohromně pracovitá, 
všichni mají práci a nadace, nejsou to jenom symbolické 
figury. Během korony král neustále prověřuje, kde je potřeba 
pomoci. Když přišly záplavy, král byl jeden z prvních, kdo 
šel v holínkách pomáhat, prošlapával cestu vesnicí, zda 
jsou všichni v pořádku. V době karantény, když byl zákaz 
vycházení, chodili členové královské rodiny, princové 
a princezny rozdávat jídlo. Král pravidelně navštěvuje dětské 

 Spousta mých strachů, 
které nejsou úplně racionálně 

vysvětlitelné, mohou mít kořeny 
v tom, co zažívaly moje předkyně. 

Vlevo: Úvodní proslov na téma Hrubé domácí štěstí, letos v senátu v rámci semináře „Šťastné Česko“. Uprostřed: Modelkou pro 
Blanku Matragi, svatební šaty. V mládí chvíli pracovala jako modelka zejména u Czechoslovak Models. Tvorbu Blanky obdivu-
je celý život. Vpravo: Cesta ke svým kořenům – Tatarstán.
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tábory, kde dětem vaří rýži, ale nedělá to jenom jednou pro 
média, ale pravidelně, dlouhodobě. A spousty dalších krás-
ných počinů. Takže to není jenom póza, ale pravidelný způsob 
kontaktu s lidmi.

Tohle je velmi inspirativní a asi tě to vedlo k tomu, že jsi 
spoluzakladatelkou Spolku přátel Bhútánu a nadace Šťast-
né Česko. Jak moc jsou bhútánské principy přenositelné 
do našich podmínek?
Uvidíme. Letos jsme měli seminář v senátu, což vnímám 
minimálně na symbolické úrovni jako velmi důležité. Chystá-
me teď překlad principů pro řízení podniků na základě GNH 
(gross national happiness – hrubé domácí štěstí), chystáme 
další setkání v Lucerně, připravujeme další publikace ve spo-
lupráci se sociologickým ústavem STEM s panem profesorem 
Hartlem. Vnímám, že spousty podnikatelů, firem i běžných 
lidí se chtějí zapojovat do nějaké lepší kvalitnější formy 
řízení čehokoli a ve finále i řízení státu. Takže já mám důvěru. 
Založení Nadačního fondu je pro mě především možnost, 
jak rozpoutat dialog na základě podnětu HDŠ (Hrubé domácí 
štěstí) o společenských hodnotách a o tom, kam 
se chceme vyvíjet jako společnost. Zároveň tam 
ráda podporuji charitativní projekty. Podpořili 
jsme renovaci tisíc let starých svatyň v nejstarším 
ženském klášteře Kila Gompa, to mě moc těší. Teď 
mám zase další pro mě velmi posvátný, ale trochu 
zanedbaný chrám, který bych ráda podpořila.

Podporuješ také konference, vydávání knih, 
festivaly a pravidelně přispíváš na neziskové 
organizace tady v ČR. Co tě k tomu vede?
Když začalo moje úplně první podnikání aspoň 
trochu vydělávat, okamžitě jsem tehdy nastavila 
trvalý příkaz na malou, ale pravidelnou sumu 
pro moji oblíbenou neziskovou organizaci Hnutí 
za aktivní mateřství. Věřím, že je hodně důležité 
podporovat pozitivní změny, knihy, publikace, 
organizace nebo akce, které tomu pomáhají. 
Nedávno jsem podpořila konferenci Nehormo-
nálka a vydání knihy Moje rudá knížka – o men-
struaci. Oboje se týká témat porozumění a úcty 
k ženskému tělu. Podporuji ráda Unii porodních 
asistentek, Světový týden respektu k porodu 
nebo Asociaci pro porodní domy a centra, protože 
v tom též vidím cestu, jak dosáhnout úctyplného 
přístupu k rodící ženě a posvátnému okamžiku 
porodu. Upřímně věřím, že u porodu všechno 
začíná, a pokud se víc děti budou rodit v lásce, 
uvolnění a radosti (což zatím bohužel není vždy 
snadné v českém systému zdravotnictví), tak 
můžeme snadno dosáhnout velkých pozitivních 
změn. Jinak se mi stává, že vozím zvířátka na zá-
chranné stanice, tedy vím dobře, jak je důležitá 
a jak velkou roli hraje i malá pomoc, tedy ráda 
podporuji i je. Celé to popsat by bylo na dlouhé 
povídání, důležité je, že když můžu pomáhat, tak 
věřím, že bych měla. Tak jako každý z nás. V rámci 
svých možností.

Blížíme se k závěru rozhovoru – je ještě něco, čím bys to 
ráda zakončila?
Před námi je rok 2021 a já věřím, že bude velmi speciální. Mně 
osobně bude třiatřicet let, což si myslím, že je magické číslo. 
Ráda bych dotáhla do nějaké podoby dokončení všeho, co 
jsem už rozpracovala. Třeba jsem se rozhodla vydat ne přímo 
autobiografii, ale knihu složenou z 33 tematických příběhů 
z mého života. Zčásti i proto, že mě dost iritují různé omyly, 
domněnky a faktické nesprávnosti v tom, co se o mně říká, 
a také bych ráda odvyprávěla svůj příběh tak, jak je. Myslím 
si, že mi to hodně usnadní život, protože na mnoho hloupých 
otázek budu moci říct: „Tady máte odkaz, kde najdete odpo-
věď.“ A zároveň si myslím, že mám život dost pestrý a tur-
bulentní a že stojí za to ho vyprávět. Konečně vydáme také 
knihu s mým bývalým mužem. Bilingvální česko-anglickou 
knihu pro děti, na kterou se nesmírně těším. S mojí kolegyní 
cestovatelkou Zuzkou plánujeme knihu o Bhútánu. A v roce 
2022 si udělám prostor na něco, co ještě nevím, co bude. Urči-
tě hlavně na děti. A na to se těším.


